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Samenvatting 

Hoger beroepsonderwijs in Informatica, Sociale Informa
tiekunde en Personeelmanagement en Informatica zijn 
resultaten van het project PIIA (Project Informatica 
Informatiekunde Arnhem Apeldoorn) dat van 1986 tot 1991 
werd uitgevoerd door twee faculteiten van de Hogeschool 
Gelderland. Het nieuwe onderwijs voorziet in een regio
nale behoefte aan opleidingen in de informatica en 
informatiekunde. 

1 Inleiding 

In de periode van 1986 tot 1991 werd het project PIIA 
(Project Informatica Informatiekunde Arnhem Apeldoorn) 
uitgevoerd door de Technische- en de Sociale Faculteit 
van de Hogeschool Gelderland. Het project kon gereali
seerd worden mede dankzij een subsidie die het Ministe
rie van Economische Zaken in het kader van de struc
tuurversterkende middelen beschikbaar stelde. 
In een periode van vier jaar is veel ervaring op gedaan 
met het gestructureerd ontwikkelen en het vernieuwen 
van (informatica-)onderwijs. Hiermee is binnen de 
Technische Faculteit en de Sociale Faculteit van de 

. Hogeschool Gelderland een proces van onderwijsontwikke
ling in gang gezet dat voortgaat na het afsluiten van 
het project PIIA. De aanleiding om het project uit te 
voeren, het doel van het project, de fasering, de 
uitvoering, curriculumontwikkeling, leerstofontwikke
ling en de vooropleiding van de student worden hierna 
toegelicht. Tot slot worden in een terugblik op het 
project enkele aanbevelingen gedaan. 
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2 Aanleiding 

Het hoger beroepsonderwijs kende medio 1985 studierich
tingen, afdelingen, differentiaties en afstudeerrich
tingen die vooral bedoeld waren om specialisten op het 
terrein van de informatica en de bedrijfsinformatica op 
te leiden [1] . Een dertigtal aanbevelingen in het 
CHIP rapport (1986) gaven duidelijk aan dat het aanbod 
van opleidingen in het hoger beroepsonderwijs met 
betrekking tot informatica en informatiekundes [2] 
aanzienlijk verbreed diende te worden. Bovendien werd 
een toenemende vraag naar specialisten verwacht in 
informatiekundes waarvoor toen nog geen HBO-opleiding 
bestond. 
Het bedrijfsleven uitte in die tijd vaak de klacht dat 
het reguliere hoger beroepsonderwijs in de regio voor 
functies in de informatica niet genoeg gekwalificeerde 
kandidaten afleverde . Men kon niet veel anders doen dan 
personeelsleden in de gelegenheid stellen de benodigde 
kennis te verwerven via bedrijfsopleidingen of het 
niet-reguliere onderwijs . 

Gelet op deze ontwikkelingen en gezien de steeds terug
kerende vragen uit het bedrijfsleven naar meer oplei
dingsmogelijkheden, werd in 1986 bij de Minister van 
Onderwijs en Wetenschappen een verzoek ingediend voor 
het uitvoeren van een project in het kader van het 
Informatica Stimuleringsplan (INSP) ter verbreding en 
verdieping van het onderwijs in de informatica en 
informatiekundes . De reactie van de Minister van Onder
wijs was afwijzend in die zin dat de Arnhemse aanvraag 
niet gehonoreerd kon worden . Het paste niet binnen het 
beleid van de overheid om voor één onderwerp op meer 
dan één plaats een project in het kader van het INSP 
uit te voeren [3] . Anderzijds was de reactie posi-
tief omdat men , hoewel er van een financiële bijdrage 
geen sprake kon zijn , het advies gaf om naar mogelijk
heden te zoeken om door te werken aan de voorbereidin
gen van een dergelijk project . 
Daar in de regio Arnhem Apeldoorn al geruime tijd 
bekend was dat er een grote behoefte aan afgestudeerden 
in de infor matica en in informatiekundes op HBO-niveau 
bestond, werd door de toenmalige HBO - instellingen 
besloten om , voor het verbreden en vernieuwen van deze 
opleidingen , zelf een project uit te voeren . Het werd 
niet verantwoord geacht om hier nog langer mee te 
wachten . 
Op 2 juli 1986 werd een kerngroep ingesteld die de 
opdracht kreeg : "Het onderzoeken van de haalbaarheid en 
de mogelijkheden van samenwerking en verbreding van 
informatica- en informatiekundeopleidingen binnen de te 
stichten Hogeschool Arnhem" [4]. In de periode van 
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juli tot en met december van dat jaar werd het onder
zoek uitgevoerd. 
De uitkomst van dit onderzoek was positief; de uitvoe
ring van het project PIIA kon in 1987 daadwerkelijk 
beginnen. 

3 De opzet van het project PIIA 

" 
Het doel van het project werd als volgt geformuleerd: 

een bijdrage te leveren aan de grote vraag naar 
deskundigen op het terrein van de informatica en 
informatiekundes zowel bij het bedrijfsleven als 
bij de overheid 
het bevorderen van de toepassing van informatica en 
informatietechnologie in de andere vakken 
het bevorderen van onderwijs en onderzoek op het 
terrein van informatica en samenleving". 

"Gelet op de huidige ontwikkelingen in wetenschap en 
techniek zullen de nieuwe en de reeds bestaande oplei
dingen voortdurend geactualiseerd dienen te worden. 
Voorts dienen voor vakgebieden die sterk in ontwikke
ling zijn, opleidingen gecreëerd te worden. De oplei
dingen kunnen het karakter hebben van voltijd- dagon
derwijs, van deeltijd-onderwijs of van Post HBO. 
In de regio Arnhem-Apeldoorn zal een voorziening voor 
Hoger Onderwijs ontstaan waar specialisten op het 
gebied van de informatica, informatiekundes en informa
tica en samenleving opgeleid kunnen worden." 
Om de uitvoering van het project beheersbaar en voor de 
betrokkenen overzichtelijk te houden, werd het project 
in fasen ingedeeld. Op de fasen, de uitvoering van het 
project, de subsidies en knelpunten wordt nu nader 
ingegaan. 

3 . 1 Fasering 

Fase 1: Voorbereiding 
Dit betrof het onderzoek naar de haalbaarheid van het 
project en vond plaats in de periode van juli tot en 
met december 1986. 

Fase 2: Oriëntatie 
In deze fase van het project werd nader onderzoek 
gedaan naar de wenselijkheid, de haalbaarheid en de 
typering van de beoogde opleidingen. Van de resultaten 
van reeds eerder verricht onderzoek werd gebruik ge
maakt. Er kwam een overzicht tot stand van de activi
teiten die tijdens de volgende fasen van het project 
uitgevoerd dienden te worden. Dit vond plaats in 1987. 
Aan deze fase is meer tijd besteed dan in de planning 
was voorzien. De belangrijkste reden hiervoor was dat 
de onderwijsinstellingen slechts met zeer veel moeite 
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personeelsleden vrij konden maken om te participeren in 
werkgroepen. Het betrof een tekort in zowel kwantita
tieve zin als in kwalitatieve zin. 
Aan het eind van deze fase werd besloten om verder te 
gaan met het ontwikkelen van: 

een studierichting informatica binnen de Technische 
Faculteit (zie Smeets, [5]) 
een afstudeerrichting personeelmanagement en infor
matica bij de studierichting personeelmanagement van 
de Sociale Faculteit (zie Dijkstra, [5]) 
een vak sociale informatiekunde bij de studierich
ting maatschappelijk en cultureel werk van de Socia
le Faculteit. 

Fase 3: Ontwerp van de opleidingen 
In deze fase van het project werd, op grond van de 
resultaten van het oriënterend onderzoek van fase 2, de 
blauwdruk voor het geheel van de opleidingen gemaakt . 
De structuur van de opleidingen, de curricula en de 
daarbij benodigde faciliteiten en middelen werden 
gekozen. 
Men koos voor een modulaire opbouw van de opleidingen. 
Voor de studierichting informatica betekende dit dat er 
met de bestaande schoolorganisatie rekening gehouden 
moest worden. Binnen het sociaal agogisch onderwijs was 
men al overgestapt op een blokstructuuri het inpassen 
van modulen was daar vanzelfsprekend. In overleg met 
personeelsleden en deskundigen uit het bedrijfsleven en 
van de overheid werden eindtermen, kennisgebieden en 
definiërende literatuur en het daarop gebaseerde globa
le curriculum bestudeerd . Vervolgens vormde men zich 
een oordeel over de gewenste studiebelasting en moge
lijke werkvormen. 
Vanaf begin 1988 werd hieraan, vooral per studierich
ting, gewerkt . Algemene aangelegenheden zoals externe 
contacten en financiën werden voor het project als 
geheel uitgevoerd. Dit houdt in dat er vanaf deze fase 
sprake was van drie parallel verlopende trajecten en 
een overkoepelend traject . 

In het reguliere onderwijs betreft een curriculum een 
cyclus van enkele jaren . Men is veelal gewend slechts 
één jaar vooruit te plannen. Bij de uitvoering van dit 
p roject werd gesteld dat de globale planning van een 
curriculum , ook van een nieuwe opleiding, voor de 
gehele cyclus vastgesteld diende te worden voordat met 
onderwijsontwikkeling per studiejaar of module begonnen 
k on worden . Er moest vanaf dit moment voor worden 
gewaakt dat curriculum-ontwikkeling niet verviel in het 
ad hoc invullen van een onderwijsprogramma om maar zo 
snel mogelijk te kunnen beginnen met het onderwijs . 

Het was de bedoelingen om in een vroeg stadium Post-HBO 
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te ontwikkelen, zo mogelijk samen met het bedrijfsle
ven. Dit zou docenten voorbereiden op het ontwikkelen 
van leerstof voor modulen in het voltijd- of deeltijd
onderwijs. Er werd met succes Post-HBO ontwikkeld voor 
software engineering en telematica. Het voornemen om 
een PHBO-cyclus voor personeelsfunctionarissen op te 
zetten is na één cursus niet verder uitgewerkt, door 
een tekort aan personeel bij de Sociale Faculteit. 

Fase 4: Plan van voorzieningen 
De blauwdrukken uit fase 3 werden voorzien van kwanti
tatieve gegevens. Dit betrof het in te zetten en aan te 
trekken personeel, de beschikbare ruimten en een indi
catie van de benodigde hard- en software. Aan de hand 
hiervan werden plannen voor de benodigde voorzieningen 
opgesteld. Voorzieningen voor het komende studiejaar 
werden in detail ingevuld. Het bleek onvermijdelijk te 
zijn dat dit voor de daar op volgende jaren slechts 
globaal gebeurde. Toch zou een meer op de lange termijn 
gerichte planning van personeel en middelen voor hoge-

. scholen van belang zijn. 

Fase 5: Realisering van de opleidingen 
Op grond van de in fase 4 opgestelde plannen en de 
daarbij behorende begroting, werden de personele en 
materiële middelen verworven om de benodigde voorzie
ningen te realiseren opdat het onderwijs daadwerkelijk 
een aanvang kon nemen. Deze werkzaamheden werden geheel 
binnen de onderwijsorganisaties uitgevoerd. 
Deze fase zou eigenlijk de looptijd van een geheel 
curriculum moeten hebben. Het project zou daarmee 
echter onaanvaardbaar lang zijn gaan duren. Als voor 
het eerste studiejaar fase 5 of 6 is ingegaan, wordt 
nog gewerkt aan fase 4 voor de hogere studiejaren. 
Alleen de overdracht van de resultaten van fase 4 aan 
de onderwijsinstellingen en overkoepelende zaken worden 
tot fase 5 van het project gerekend. 

Fase 6: Aanvang van het onderwijs 
Volgens de planning moesten de eerste activiteiten in 
het kader van het onderwijs binnen de nieuwe opzet in 
augustus 1988 gerealiseerd worden. Het onderwijs diende 
een jaar later, in augustus 1989, in volle omvang 
plaats te gaan vinden. 
Dit is, ondanks de vertraging in fase 2, gelukt. In het 
cursusjaar 1988-1989 werd in het tweede studiejaar van 
de Sociale Faculteit met het vernieuwde onderwijs in 
beide studierichtingen een aanvang gemaakt. In augustus 
1989 kon de studierichting Hogere Informatica van de 
Technische Faculteit de eerste studenten verwelkomen. 
Ook nu werden de werkzaamheden binnen de onderwijsorga
nisaties uitgevoerd. Het project is beperkt tot algeme
ne projectaangelegenheden. 
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Fase 7: Evaluatie 
De evaluatie van het project als geheel werd uitgevoerd 
in de eerste helft van 1990 . 

Als meest kenmerkend komt naar voren dat men binnen een 
onderwijsorganisatie veelal genoodzaakt is om per 
cursus jaar te denken, te plannen en te financieren. 
Dit is eigenlijk in strijd met het gegeven dat een 
studierichting een cyclus van vier jaar heeft . Het is 
natuurlijk niet reëel om te verwachten dat men al jaren 
vooruit de modulen ontwikkelt en op de plank heeft 
liggen . Dit is zelfs ongewenst als men denkt aan de 
zeer snelle ontwikkelingen in het vakgebied van de 
informatica. Wel moet er een structuur zijn waarin de 
voor hogere studiejaren nog te ontwikkelen modulen 
passen . Dit proces van ontwikkeling en onderhoud van 
leerstof behoeft sturing en begeleiding van de studie
richtingsleider. 

Uit de hiervoor genoemde fasering blijkt dat beslissin
gen over de keuze van hard-en software genomen werden 
toen de specificaties van de opleidingen duidelijk 
waren. Het werd als niet reëel gezien om in een zeer 
vroeg stadium van voorbereiding en ontwikkeling van een 
curriculum definitieve keuzes te maken ten aanzien van 
hard- en software die pas veel later in de opleiding 
nodig is. Dergelijke keuzes volgen de ontwikkeling van 
onderwijs . Dat betekent dat er eerst globale, typeren
de, niet apparatuur of merkgebonden richtingen bepaald 
worden. Later wordt aangesloten bij de specifieke 
behoeften van het onderwijs in de verschillende vakken . 
Dan volgen de gedetailleerde keuzes van pakketten, 
merken en leveranciers. Op die manier kan een verant
woorde keuze van middelen gemaakt worden die aansluiten 
bij het beleid van de faculteit op dit gebied. 

3 . 2 Uitvoering van het project 

De kerngroep heeft de algehele leiding van en draagt de 
verantwoordelijkheid voor het project , bewaakt de 
begrotingen, stelt deze zonodig bij en rapporteert aan 
het bevoegd gezag . 
De kerngroep onderhoudt en legt contacten met het 
bedrijfsleven, de overheid, de ministeries en de HBO 
Raad, het wetenschappelijk onderwijs en het hoger 
beroepsonderwijs . 
Een raad van advies werd aan de kerngroep toegevoegd. 
De leden van deze raad komen uit het bedrijfsleven , het 
wetenschappelijk onderwijs en van de overheid. 
Aan de werkgroepen die onderdelen van fasen van het 
project uitvoerden , werden deskundigen van buiten 
toegevoegd . Ook voor incidenteel advies met betrekking 
tot onderdelen van het project werd een beroep gedaan 
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op externe deskundigen . De leden van de werkgroepen 
werden gekozen op basis van deskundigheid ten aanzien 
van het onderwerp dat de groep behandelt. 
Een werkgroep rapporteert regelmatig aan de kerngroep. 
Op grond van tussentijdse rapportages kan de kerngroep 
in overleg met de werkgroep de formulering van de 
opdracht herzien of aanpassen . 
De kerngroep wordt bijgestaan door een extern adviseur 
die als projectleider optreedt. Deze bewaakt de plan
ning, de voortgang en de rapportage van het project en 
draagt zorg voor de coördinatie . Zij kan de activi
teiten van de werkgroepen bijsturen of indien nodig 
ingrijpen in deze activiteiten. 

Ten behoeve van de kerngroep, de projectleider en de 
werkgroepen is een doelmatige inhoudelijke, administra
tieve en operationele ondersteuning een noodzaak. Het 
is nodig om te zorgen voor een kleine kern van mensen, 
intern of extern, die zich geheel aan de grote hoeveel
heid werk die een project nu eenmaal met zich mee
brengt, kan wijden. 
Het gaat om: 

het schrijven van verslagen, rapportages en notities 
inhoudelijke voorbereiding van vergaderingen 
administratieve voorbereiding van vergaderingen 
het verrichten van onderzoek op .kleine schaal 
literatuuronderzoek 
het verzorgen van documentatie 
het onderhouden van externe contacten 
telefonische bereikbaarheid. 

Contacten met personen en instanties buiten de hoge
school zijn van wezenlijk belang voor het slagen van 
een project. Dit stelt hoge eisen aan de manier waarop 
die personen en instanties benaderd worden. Vragen 
dienen bondig en helder gesteld te worden, er dienen 
goed voorbereide stukken beschikbaar te zijn en verga
deringen moeten zeer goed voorbereid zijn. 
De projectorganisatie moet hiervoor toegerust zijn 
zowel in inhoudelijke zin als in de zin van hulpmidde
len. Om snel, efficiënt en correct te kunnen werken 
dient een projectteam in staat te zijn om verworven
heden van de informatietechnologie ten behoeve van het 
projectbeheer volledig te benutten. Een gekwalificeerd 
projectteam bestaat uit een projectleider, een pro
jectmedewerker en een projectsecretaris. 
Onderwijsinstellingen munten niet altijd uit in telefo
nische bereikbaarheid, secretariële en representatieve 
vaardigheden; men is veelal niet voldoende opgeleid en 
toegerust voor dit soort professionele ondersteuning. 

Tijdens fase 2 werd het duidelijk dat voor de admini
stratieve en organisatorische ondersteuning van het 
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project niet voldoende kennis, ervaring en tijd binnen 
de onderwijsinstellingen beschikbaar was . Bovendien 
bleek dat de beschikbaarheid van hulpmiddelen, nodig 
voor goede ondersteuning, niet voldoende gewaarborgd 
was . Besloten werd om deze taken , evenals reeds eerder 
ten aanzien van de inhoudelijke ondersteuning en pro 
jectleiding was gebeurd, bij een extern bureau onder te 
brengen . 

3 . 3 Subsidies 

Toen in 1986, bij het toewijzen van overheidsmiddelen 
aan instellingen voor Hoger Onderwijs in het kader van 
het INSP , bleek dat er geen mogelijkheden waren voor 
financiering van dit initiatief, werd naar andere 
mogelijkheden gezocht . 
Het Ministerie van Economische Zaken stelt jaarlijks 
per provincie een bedrag ter beschikking voor het 
ontwikkelen van activiteiten die van belang zijn voor 
de regionale ontwikkelingen . Voor de regio waarin het 
project PIIA uitgevoerd werd, gaat de voorbereidingen 
met betrekking tot het opstellen van een voordracht via 
het Regionaal Economisch Overleg (REO [6]), regio 
Arnhem . Met de projectleider van het REO en een verte
genwoordiger van de Kamer van Koophandel vond veelvul
dig overleg plaats. Overleg op ambtelijk niveau vond 
plaats met de Provincie Gelderland en het Ministerie 
van Economische Zaken . Een subsidie uit de structuur
versterkende middelen maakte de uitvoering van het 
project PIIA mogelijk . Nadrukkelijk werd overeengekomen 
dat het project beperkt moest blijven tot het treffen 
van alle voorbereidingen die nodig zijn om onderwijs te 
gaan geven. Dit gaat tot en met het opstellen van de 
omschrijving van curricula . Leerstofontwikkeling en het 
verzorgen van onderwijs behoren dus niet tot het pro
ject. Het onderwijs zelf en de daarbij behorende leer
stofontwikkeling, dient op de voor het hoger beroepson
derwijs gebruikelijke wijze bekostigd te worden. 
Verder hebben zowel het REO als Gedeputeerde Staten van 
Gelderland een startsubsidie verleend . 

3.4 Knelpunten 

Een belangrijk knelpunt was de beschikbaarheid van 
medewerkers van de hogeschool; tijdens het gehele 
project werd een beroep op hen gedaan. Men was zo bezet 
met taken, dat het moeilijk was om tijd vrij te maken 
voor de betrekkelijk beperkte werkzaamheden die in het 
kader van het project van belang waren. Toch is het 
door veel enthousiasme en bereidwilligheid bij de 
docenten steeds weer gelukt om de gewenste resultaten 
te bereiken. 
Met betrekking tot het geven van onderwijs vormt lande-
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lijk gezien het geringe aantal vakbekwame docenten dat 
beschikbaar is voor het verzorgen van onderwijs in 
informatica en informatiekundes een belangrijk knel
punt . Binnen de Sociale Faculteit en de Technische 
Faculteit van de Hogeschool Gelderland is vooralsnog 
geen sprake van een ernstig tekort aan docenten op dit 
terrein. 
Voor specialistische onderdelen van het curriculum, 
vooral in het derde en vierde studiejaar van de studie
richting informatica, wordt verwacht dat het moeilijker 
zal zijn om docenten te vinden. Daar kunnen part-time 
docenten of gastdocenten ingezet kunnen worden . Daartoe 
zouden contracten gesloten kunnen worden met bedrijven 
of instellingen waar zij werkzaam zijn . Als argument 
kan gelden dat met dergelijke opleidingen deskundigen 
opgeleid worden waar bedrijven en instellingen straks 
profijt van hebben. 

4 De inhoud van het project 

Nadat duidelijk was welke opleidingen ontwikkeld zouden 
worden, is veel aandacht besteed aan het ontwikkelen 
van curricula . Op eindtermen, modulen en leerstofont
wikkeling wordt hier nader ingegaan. 

4.1 Eindtermen 

Nadat een keuze gemaakt was ten aanzien van de oplei
dingen die ontwikkeld zouden worden , kwam de discussie 
over de eindtermen van de verschillende opleidingen aan 
de orde. 
Voor de beroepen en functies van de toekomstige afge
studeerden van de nieuwe opleidingen , was het ontbre
ken van een eenduidige naamgeving van functies een 
moeilijkheid. Het functierapport van het NGI (NGI 1986) 
benoemt en behandelt alleen functies in de administra
tief/organisatorische sfeer . Dit rapport bood niet 
voldoende aanknopingspunten . Op het moment dat eindter
men geformuleerd werden voor de opleidingen in het 
kader van het project PIIA , waren geen andere publika 
ties beschikbaar . De raad van advies en externe deskun
digen zijn uitvoerig geraadpleegd bij het samenstellen 
van eindtermen. Hierbij zij de volgende uitgangspunten 
gehanteerd: 

In HBO-opleidingen kunnen - sterke of minder ster
ke - accenten aangebracht worden die samenhangen met 
bepaalde beroepsprofielen . De inhoud van de oplei
ding mag daardoor echter niet te smal worden. Het 
onderwijs moet in algemene zin aansluiten bij de 
beroepspraktijk . 
De opleidingen voor beroepen binnen vakgebieden 
kunnen op verschillende niveaus en met een uiteenlo-
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pende diepgang verzorgd worden . Het onderwi js kan 
een breed oriënterend karakter dragen of zeer speci
alistisch v an aard zijn . Van g r oot belang is dat 
afgestudeerden langdurig en breed inzetbaar zijn : 
het reguliere onderwijs leidt niet op voor één spe
cifiek bedrijf , maar richt zich op beroepen die 
passen binnen vakgebieden. Er moet dan ook niet te 
veel aandacht besteed worden aan "ad hoc speciali
saties" . Een instelling voor hoger beroepsonderwijs 
zal, in het algemeen gesproken en zeker bij initiële 
opleidingen, letten op de breedte en de diepgang van 
een opleiding . De afgestudeerde van de eerste of 
tweede fase van het HBO moet, voortbouwend op de 
gevolgde opleiding, ook geruime tijd na het afstude
ren in staat zijn om zich snel verder te bekwamen 
voor specifieke functies en beroepen. 
De strategie in het regulier onderwijs behoort ge
richt te zijn op het opleiden van goed gekwalifi
ceerde medewerkers voor het bedrijfsleven en voor de 
overheid . Deze strategie verschilt wezenlijk van die 
waarbij door korte , intensieve opleidingen snel, 
voor dat moment zeer relevante kennis, wordt bijge
bracht. In veel gevallen dragen de opleidingen en 
trainingen die in dit kader verzorgd worden het 
karakter van een scholing gericht op onmiddellijke 
inzetbaarheid van de betrokkene . 
Het is van groot belang dat behalve aan vakkennis 
ook veel aandacht besteed wordt aan sociale vaardig
heden en aan inzicht in het bedrijfsgebeuren. 

4. 2 Modulen 

Nadat eindtermen omschreven waren moest er een opzet 
voor een onderwijsprogramma komen . 
Hi erbij werd als richtlijn gehanteerd : 

Het onderwijs dient fle x ibel te zijn; opleidingen 
die aansluiten bij nieuwe ontwikkelingen op het 
gebied van de technologie of wetenschap moeten bin
nen een redelijk termijn ontwikkeld en aangeboden 
kunnen worden . 
Bij de organisatie van het onderwijs moet rekening 
gehouden worden met marktgerichtheid, profilering 
van het onderwijsaanbod van een hogeschool , de stu
dentgerichtheid en studentv riendelijkheid van het 
onderwijs en de effectiviteit en efficiency van het 
onderwijsproces. 
Bij het ontwerpen van curricula moet zowel met het 
vakgebied rekening gehouden worden waarbinnen de 
opleiding geplaatst kan worden als met beroepspro
fielen . 

Vanuit de eindtermen werden voorstellen voor curricula 
opgesteld en uitgewerkt door werkgroepen . In de op
dracht aan een werkgroep werd een aantal richtlijnen 



Hacquebard, A.E.N. en H.A. van Andel Nloe '90 324 

verstrekt zoals de totale studielast en een globale 
opzet voor het studieprogramma. Het ontwikkelen van de 
curricula werd nauwkeurig gepland en begeleid . Deskun
digen uit het wetenschappelijk onderwijs, het bedrijfs
leven en overheidsinstellingen werden geraadpleegd. 

In het kader van de onderwijsontwikkeling voor de 
gehele hogeschool speelt het ontwikkelen van onderwijs 
in modules een belangrijke rol. 
Tot voor kort werd een groot deel van het onderwijs aan 
groepen gegeven in een jaarklassen systeem. Een andere 
aanpak van het onderwijs moet leiden tot een meer 
efficiënte inzet van de kennis en kundigheden van 
docenten enerzijds en tot een beter rendement van de 
studie voor de student anderzijds. Een daar mee samen
hangende ontwikkeling is de extensivering van het 
onderwijs. Dit heeft tot gevolg dat per eenheid leer
stof duidelijk moet zijn hoe die leerstof aan de stu
denten aangeboden wordt en hoe het leerproces geëvalu
eerd wordt. 
Een ander aspect van de inrichting van het onderwijs is 
dat er naast de reeds bestaande opleidingen met een 
duur van drie of vier jaar, ook kortere opleidingen en 
opleidingen in de sfeer van het na-ervaringsonderwijs 
zullen komen . 
Daar modulen zelfstandige eenheden zijn is het in 
principe mogelijk een module steeds up to date te 
houden. Wel is het noodzakelijk om het totale overzicht 
over de modulen en de onderlinge relaties tussen modu
len duidelijk vast te leggen en te beheersen. In prin
cipe kunnen door een keuze uit de modulen en de volgor
de waarin deze doorlopen worden nieuwe leerroutes 
ontstaan . Tot nu toe behoort dit nog niet to de moge
lijkheden, daar de schoolorganisatie hier (nog) niet 
voor is toegerust. 
Dit onderstreept dat de inrichting van het onderwijs 
voor de komende jaren om bezinning vraagt van de Hoge
school. Het project PIIA heeft er mede toe bijgedragen 
dat men zich meer bewust is geworden van deze vragen en 
de ermee samenhangende problemen . 

Daar de informatica en informatiekunde in een breed 
gebied toegepast worden, zal in elke opleiding op HBO
niveau , dus in alle faculteiten en studierichtingen van 
de hogeschool, iets van deze vakgebieden terug te 
vinden zijn. De coördinatie van de organisatie en de 
ontwikkeling van het informatica- en informatiekunde
onderwijs binnen de faculteiten, studierichtingen en 
afstudeerrichtingen is in alle gevallen van groot be
lang. Het - voor zover dat mogelijk is - uitwisselen 
van kennis , ervaring en delen van modulen moet begeleid 
en gestimuleerd worden. Hoewel hier op informele wijze 
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veel gebeurt, heeft de formele kant nog niet voldoende 
aandacht gekregen. 

4.3 Leerstofontwikkeling 

Voor het ontwikkelen van leerstof voor vakken die niet 
eerder gedoceerd werden, zal een grote inspanning nodig 
zijn. Bovendien is dit geen eenmalige zaak. De ontwik
kelingen op het gebied van de informatica gaan zo snel 
dat er zeer regelmatig "onderhoud" gepleegd zal moeten 
worden. Het is niet aan te nemen dat alle vereiste 
deskundigheid binnen de Hogeschool Gelderland aanwezig 
zal zijn. En als de deskundigheid er is, ontbreekt 
wellicht de tijd . Voor het ontwikkelen van leerstof zal 
in vrij belangrijke mate een beroep gedaan moeten 
worden op deskundigen van buiten de Hogeschool. Er zijn 
verschillende vormen mogelijk om samen met externe 
deskundigen leerstof te ontwikkelen; steeds berust de 
eindverantwoordelijkheid voor de leerstof bij de Hoge
school. 
Behalve samen met externe deskundigen zou samen met 
ander hogescholen leerstof ontwikkeld kunnen worden. 
Juist voor specialistische vakken is het opnieuw uit
vinden van het wiel een weinig efficiënte bezigheid. 
Het blijkt echter dat dit in de praktijk nog niet erg 
van de grond komt. Naar oorzaken hiervoor kan men 
gissen. Mogelijk zijn de grote inspanningen die men 
zich moet getroosten om leerstof te ontwikkelen een 
drempel om het produkt al te gemakkelijk aan anderen 
ter beschikking te stellen. 

5 De student 

Onderwijs is er in de eerste plaats voor de studenten. 
Zij kiezen een opleidingen in het vertrouwen dat ze 
later met het diploma een werkkring kunnen vinden die 
aan hun wensen en belangstelling tegemoet komt. Het is 
dan ook uit dit oogpunt van veel belang om zorg te 
besteden aan het bepalen van eindtermen en de inhoud 
van curricula . Echter een curriculum gaat van bepaalde 
voorkennis bij de student uit. 

5.1 Niveau van vooropleiding van studenten 

Het is nodig om aan toekomstige studenten duidelijk te 
maken welke voorkennis nodig is voor het volgen van een 
opleiding. Een belangrijk punt van discussie is in dit 
verband geweest de rol van de vakken wiskunde en na
t uurkunde in de vooropleiding van de student die infor
matica wil gaan studeren aan de Technische Faculteit. 
Hierbij moet onderscheid gemaakt worden tussen kennis 
van de wiskunde die nodig is om een bepaald vak te 
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kunnen bestuderen en het analytisch vermogen dat voor 
het volgen van een opleiding noodzakelijk geacht werd . 
De vraag werd geopperd of wiskunde in de vooropleiding 
al dan niet de garantie geeft dat de student over het 
vermogen beschikt om analytisch te kunnen denken . Het 
gebruik om deze eis te hanteren is wellicht een gevolg 
van het ontbreken van een ander criterium. Gelet op de 
inhoud van het curriculum van de studierichting infor
matica werd wiskunde als eis van vooropleiding noodza
kelijk geacht . Eventuele deficiënties in de vooroplei
ding ten aanzien van natuurkunde kunnen tijdens de 
opleiding worden bijgespijkerd . 

5 . 2 Beeldvorming over informatica onderwijs 

De indruk bestaat dat het met de beeldvorming van 
toekomstige HBO-studenten slecht is gesteld ten aanzien 
van opleidingen in de informatica en informatiekundes. 
Om decanen in het voortgezet en middelbaar beroepson
derwijs op hoogte te brengen van de mogelijkheden van 
een studie in de informatica op aan de Technische 
Faculteit , werd in november 1988 een regionale voor
lichtingsdag gehouden in samenwerking met het bedrijfs
leven . Dit was een groot succes en bleek in een behoef
te te voorzien . 
Aan het werven van vrouwelijke studenten binnen de 
Technische Faculteit wordt sinds kort speciaal aandacht 
besteed. Dit betreft in principe alle studierichtingen . 

6 Afsluiting 

Terugblikkend op een periode van vier jaar, kan gezegd 
worden dat een groot deel van de wensen die er oor
spronkelijk waren ten aanzien van het informatica 
onderwijs gerealiseerd zijn. Dit betekent niet dat men 
nu genoegzaam achterover kan leunen . Integendeel, 
nieuwe opleidingen of de nieuwe componenten in een 
opleiding vragen om verdere uitbouwen vooral ook om 
regelmatige bijstelling om actueel te zijn en te blij
ven . Er zal nog veel moeten gebeuren om ook voor de 
komende jaren programma's tot in detail in te vullen en 
van uitgewerkte leerstof te voorzien . Dit behoort 
echter niet meer tot het project PIIA . 
Natuurlijk is niet alles wat oorspronkelijk beoogd 
werd , gerealiseerd . De oorzaak van het niet realiseren 
van onderdelen van de oorspronkelijke plannen is vooral 
het gebrek aan menskracht om de taken uit te voeren. 
Dit heeft heel sterk gespeeld bij de plannen die ten 
aanzien van op te zetten PHBO vrij ambitieus waren. Men 
heeft prioriteiten moeten stellen en moeten besluiten 
wellicht later de ontwikkeling van nieuwe cursussen ter 
hand te nemen . 
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Tot slot enkele opmerkingen die als aanbeveling voor 
soortgelijke projecten kunnen dienen . ' 

Door een planmatige aanpak van werkzaamheden en een 
intensief en professioneel gebruik van geautomati
seerde hulpmiddelen kunnen resultaten geboekt wor
den . Van belang is een klein , goed functionerend 
projectteam . 
Ga uiterst zorgvuldig om met de tijd van de medewer
kers v an de hogeschool en laat vergaderingen niet 
langer duren dan nodig zijn; vergader niet vaker dan 
nodig is. Goede vergaderdocumenten doen wonderen . 
Van het PIIA project is een stimulerende invloed 
uitgegaan op het proces van vernieuwen van de opzet 
van opleidingen door de ervaring die opgedaan werd 
met het aanbieden van leerstof in modulen of van 
onderwijs in blokvorm. Van PIIA is een positieve 
invloed uitgegaan op het onderwijs in andere studie
richtingen. 
De organisatie en voorbereiding van het Post-HBO 
wordt nu op een meer professionele wijze aangepakt . 
Samenwerken met bedrijfsleven, het wetenschappelijk 
onderwijs en de overheid is voor het slagen van een 
project van groot belang . Aan de wijze van benade
ren, zowel wat de inhoud van de verzoeken betreft 
als de presentatie van de hogeschool, dient veel 
aandacht en zorg besteed te worden . 

Noten 

1 . Hoger Informatica Onderwijs (HIO), HTS . 
Technische Computerkunde (TCK) , HTS. 
Bedrijfsinformatica (BI), HEAO. 

2 . "In het vakgebied van de informatica staat de 
formele studie van gegevensverwerkende systemen 
centraal, waarbij men zich beperkt tot de 'middelen : 
computers en programmatuur , methoden en data. Men 
onthoudt zich van specifieke toepassingen waarin 
deze worden ingezet, maar men kan de informatica wel 
toepassingsgericht bedrijven . " 
"De onafhankelijkheid van de toepassingsgebieden is 
bij de informatiekundes niet meer aanwezig , maar de 
vermenging daarmee is van dien aard, dat de informa
tica in feite ook nauwelijks als een bijzonder deel 
van die andere discipline(s) gezien kan worden . " 
"Zo'n informatiekunde wordt door een ander vakgebied 
dan informatica vanuit zijn optiek en methodologie 
sterk bepaald. Er ontstaat een nieuw beroepenveld 
(met als oudste voorbeeld de bestuurlijke informa
tiekunde- vroeger wel de bedrijfsinformatica gehe
ten) en parallel daarmee komt een nieuw wetenschaps
gebied tot stand met eigen karakteristieken." 
Uit: Chip-rapport (1986 : 14, 15) . 
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3 . De Haagse Hogeschool werd in het kader van het 
Informatica Stimuleringsplan aangewezen als speer
punt voor het vernieuwen en uitbreiden van het 
onderwijs in informatica en informatiekundes in het 
Hoger Beroepsonderwijs. 

4. De Hogeschool Arnhem ontstond op 1 januari 1987 uit 
een fusie van de HTS te Arnhem , de HTS Autotechniek 
te Apeldoorn en de Sociale Academie te Arnhem . 
Op 1 januari 1990 fuseerden de Hogeschool Arnhem en 
Hogeschool Interstudie tot de Hogeschool Gelderland . 

S . Tijdens het NIOC'90 werden drie presentaties gehou-
den over het project PIIA : 

D.A.J. Smeets over de studierichting hogere 
informatica van de Technische Faculteit van de 
Hogeschool Gelderland 
P . E. Dijkstra over de afstudeerrichting PMI van 
de studierichting personeelmanagement van de 
Sociale Faculteit van de Hogeschool Gelderland 
Anneke E.N. Hacquebard over het project PIIA . 

Van elke presentatie is een bijdrage in deze bundel 
(NIOC'90) opgenomen . 

6 . Vanaf januari 1990 RECO. 
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